
A párt k on gresszu si irá n y e lv e irő l

nyilatkoznak egyetemeink professzorai

Dr. Csűrös Zoltán rektor nyilatkozatából
Országszerte nagy érdeklő

déssel tanulmányozták az 
MSZMP Központi Bizottság 
Irányelveit a párt VII. kong
resszusáról és gazdasági fel
adatainkról, a második 5 éves 
tervről.

A Budapesti Műszaki Egye
temen szintén érdeklődéssel 
olvasták oktatóink és hallga
tóink a téziseket, hiszen a kö
vetkező 5 éves tervben előt
tünk álló feladatok bennünket 
sokban közelebbről érintenek. 
Első helyen említeném meg, 
hogy a Központi Bizottság 
Irányelvei véleményem sze
rint nagyon helyesen előtérbe 
állították a hallgatóság világ
nézeti nevelését. E téren még 
sok tennivalónk van. Segítsé
get fog nyújtani munkánkhoz 
az is, hogy egyetemünk párt
értekezlete éppen a Központi 
Bizottság Irányelvei alapján 
behatóan foglalkozik e kérdés
sel, részleteiben is elemezve 
az előttünk álló feladatokat.

Feltétlenül helyes az a meg
állapítás, hogy 

nagyobb számban kell fel
venni az olyan tehetséges 
fiatalokat, akik a terme
lésben és a gyakorlati 
munkában már részt vet

tek.
Ez évben az egyetemisták 

27,6 százalékának van egy 
vagy többéves termelési gya
korlata. Ezt az arányt a kö
vetkező években javítani 
akarjuk. Az üzemi gyakorlat
tal rendelkező hallgatók, ép
pen a gyakorlati élet ismere
tében, hamarabb meg fogják 
állni a helyüket az oklevél 
megszerzése után a gyárakban, 
ugyanakkor éppen nagyobb 
élettapasztalatuk következté
ben szorgalmasabban végzik 
tanulmányaikat, mint a most 
érettségizettek. A kulturális 
fejlődésünkről szóló rész elő
írja, hogy ..  a hallgatóknak 
a tanulmányi idejük alatt meg 
kell ismerkedniök hivatásuk 
gyakorlati tapasztalataival”. 
Ennek alapján tervezzük, hogy 
felülvizsgáljuk a termelési 
gyakorlat eddigi rendszerét és 
módszertanát és lépéseket te
szünk azirányban, hogy gya
korlati oktatásunkat e téren is 
megjavítsuk.

Minden hazáját szerető 
ember örömmel látja, hogy 
milyen nagy mértékben 
fejlődik iparunk és mező- 

gazdaságunk.
Az ipar fejlődését illetően 

komoly feladatok hárulnak a 
műszaki egyetemekre általá
ban, ezen belül az ország leg
nagyobb műszaki egyetemére, 
a Budapesti Műszaki Egyetem
re is. Az Irányelvek előírják, 
hogy a (hallgatók létszámát 30 
—35 százalékkal kell globálisan

emelni a műszaki egyeteme
ken. Ügy gondoljuk, hogy mi
vel a vegyipar és a villamos
ipar ugrásszerű fejlődés előtt 
áll, továbbá a gépipar terme
lése 1965-re 82—86 százalék
kal emelkedik, ezért egyete
münkön a globális létszám- 
emelés nem látszik megfelelő
nek.

Az iparágak tervezett fej
lődését figyelembe véve, a 
Budapesti Műszaki Egye
tem iskolázási létszámát 
átlagban 50 százalékkal lát
szik indokoltnak felemelni.
Ezt alátámasztja az a körül

mény is, (hogy az idén a vég
ző hallgatók részére meghir
detett 1000 állás helyett alig 
több mint 500 hallgató vég
zett, a hiány tehát kereken 
500 mérnök. Valóságban azon
ban lényegesen több ennél, 
mert sok üzem nem is nyúj
totta be igényét a felügyeletet 
gyakorló minisztériumhoz, 
mert nem számított arra, hogy 
mérnököt fog kapni. Ezek az 
üzemek azóta is sorozatosan 
fordulnak hozzánk mérnökö
kért.

A létszámemelés és a mér
nök-szükséglet felmérése teszi 
lehetővé egyetemünk fejleszté
si programjának a kidolgozá
sát is. Tekintve, hogy ez el
kerülhetetlenül együtt jár 
építkezésekkel és az építkezé

sek időtartama éveket vesz 
igénybe, ezért ez is sürget, hogy 
kellő időben készüljünk fel az 
egyetem fejlesztésére.

Emellett meg kell állapíta
nunk, hogy még az Irányelvek
ben szereplő 30—35 százalékos 
létszámemelés is azonnali in
tézkedéseket követel, mind az 
építkezések, mind a laborató
riumok és tanműhelyek fej
lesztése területén. Örömmel 
olvastuk a sajtóban, hogy az 
Irányelvek előírják az egye
temek ellátását korszerű gé
pekkel, műszerekkel, továbbá 
többek között a mai egyete
münk építkezésének folytatását 
is. E nélkül nem is lehet be
szélni a növekvő hallgatói lét
szám korszerű színvonalon 
történő oktatásáról, különösen 
a gyakorlati oktatás megjaví
tásáról.

A Központi Bizottság Irány
elveinek figyelembevételével 
megvizsgálva egyetemünk tan
terveit, megállapítható, hogy 
több szempontból szükséges 
rajtuk változtatni. E munká
hoz már a karok hozzáfogtak. 
Az a célunk, hogy új tanter
veink — figyelembe véve a 
Szovjetunió és a baráti álla
mok tapasztalatait — mind a 
világnézeti nevelés, mind a 
gyakorlati kiképzés terén job
ban szolgálják (hazánk és az 
ipar érdekeit.

D r .  B a r t h a  I s t v á n  d é k á n

Pártunk kongresszusi tézi
sei politikai, gazdasági és kul
tu rá lis terü leten  ad ják  m eg  
elkövetkező  éveink célk itűzé
se it és így m egszabják m ind- 
annyiunk feladatait. F igyel
m es tanulm ányozásuk elenged
h etetlen , de m égis m indenki 
saját m unkaterületének m eg
fe le lő  adatokat és te rvek e t 
fog ja  a legnagyobb érdeklő
déssel tanulm ányozni. Így 
m egengedhetőnek vélem , hogy 
én is a  m in ket érdek lő  egyes 
terü letekkel foglalkozzam  be
hatóbban, A z  általánosan ter
v e ze tt 65—70 százalékos ipari 
term elés em elkedéséhez ké
p e s t a  v illam osenergia-term e- 
lés, a  villam osgépek term elése, 
a  h íradástechnika és a m ű
szeripar term elése sokkal na
gyobb m értékben  em elkedik  
és egyes iparágakban m essze  
tú lhaladja m ég  a 100 százalé
kot is. E fe ladat végrehajtása  
elsősorban term észetesen  a 
term elő  iparra  hárul, de v ilá 
gos, hogy segítség és a lá tá 
m asztás nélkü l e cél nem  te l
jesíthető . A z  egye tem  feladata, 
hogy a  term elékenység növe
léséhez és az általános dolgo-

Egy p á ly á za t m argójára
A  m ai tudom ány és technika magas színvonala m egköve

teli, hogy a z egyre bonyolu ltabb feladatokat ellátó gépek  és 
m űszerek ne csak belülről legyenek korszerűek, hanem külső
re, form ára  is prak tiku sak  és m utatósak legyenek.

Függetlenül a ttó l, hogy iparterm ékeink  m odern  vonalozá- 
sú külső form áikkal versenyképesek  a kü lföld iekkel, h iba len
ne, ha elhallgatnánk egy fontos dolgot: ha végignézünk egy  
kiá llítást, a  m agyar gépipar term ékeibő l, és netán  vizsgálgat- 
nánk a z t is, hogy k i is a  form a tervező je , érdekes dolgot ta
pasztalnánk. Szin te  ugyanazzal a néhány n évve l találkozunk  
sorra, m inden  iparcikknél.

E zért öröm m el üdvözö lh etjü k  a nem rég napvilágot lá to tt 
kezdem én yezést a z  Iparm ű vészeti Tanács részéről.

A  m ú lt szám unkban  m ár m egírtuk, hogy az Iparm űvészeti 
Tanács, a z  Építésügyi, va lam in t a Kohó- és G épipari M in iszté
riu m  és a z OK1SZ tervp á lyá za to t h irde te tt lakásvilágítás cél
já ra  szolgáló korszerű és m odern lám patestek  tervezésére.

M ivel várható, hogy a pályázók  közül nagy szám ban lesz
nek egyetem i hallgatók is. ezér t szükségesnek ta r tju k  az á lta 
lános tudn ivalókon  túlm enően k iegészíten i a közölt pályáza ti 
fe lh ívást.

Á lta lában  a lakásvilágítás helyes és m inden körü lm ényt 
kielégítő  m egoldása nehéz és kom oly feladat m inden tervező  
szám ára. K ülönösképpen akkor sokoldalú a  feladat, ha m inden  
szem pon to t figyelem be vesz tervezés közben. Ma m ár a m odern  
em ber igényes, és nem  utolsósorban a m odern  lakás is szin te  
kívánja, hogy a v ilág ítás is ú jszerű  elhelyezésű  és m odern le
gyen. K ülönösképpen m ost, am ikor m ár a fénycsövek  is köz
k ed ve lt v ilág ítási eszközzé vá lta k  a lakásban. Előnyben része
sül a z a terv , am ely  a lakóhely a laprajzától függően olyan  
korszerű lám patípust tarta lm az, am ely  m ind m űszakilag, m ind  
pedig  esztétika ilag  kielégítő  értéket képvisel, és alkalm azható  
bárm ely  lakótérben. F elh ívjuk a pályázók  figyelm ét, hogy akik  
részletesebben  érdeklődn i k ívánnak ez irányban, forduljanak  
a B udapesti M űszaki Egyetem  E lektrotechnika Tanszékén (Bu
dafoki ú t 8. m fszt. 8. Telefon: 258—9401165. m ellék ) Lantos 
T ibor tanársegédhez. E gyébként d íjta lan  szakkonzultációs le
hetőségeket is n yú jt a tanszék a hallgatók részére.

H .  3.

zói létszám em eléshez szüksé
ges m érnököket, m égpedig jól 
'képzett, szakm unkájukat sze
rető  és m unkájuk iránt le lke
sedő m érnököket rendelkezés
re bocsásson. Igen sok alka
lom m al rám utattunk m ár ko 
rábban is e feladatokra és 
kértük  ehhez a fe le ttes  szer
ve in k  segítségét és in tézkedé
sét. K im u ta ttu k , hogy a v illa 
m os karon tanuló m érnökhall
gatói lé tszám ból távolról, sem  
lehet a várható  keresle te t k i
elégíten i és a  szükségelt mér
nöki lé tszám okat biztosítani. 
A  téz isek  a lapján  kialakuló  
pontos term elési szám ok v ilá 
gosan bizonyítani fogják ezt. 
F eltétlenül szükséges teh á t a 
je len leg i beiskolázási létszám 
nak legalább 70—80 százalékos 
növelése. Ez pedig lehetetlen  
a férőhelyeknek, ra jzterm ek
nek, laboratórium i m unkahe
lyeknek, a  tanszékek szám á
nak, az ok ta tó i létszám nak, a  
tanszéki felszerelésnek, ese t
leg az ok ta tási ágazatoknak  
m egfelelő arányú növelése  
nélkül. A z  érdekelt iparágak  
fe jlesztésére szánt beruházá
sok is, egy törtrészét fe lté tle 
nül szükséges m indezek lé tre
hozásához biztosítani, m ert el
lenkező esetben  a nagy ter
vek  a  veze iő  m űszaki káderek  
hiánya m ia tt végrehajthatatla- 
iw kká válnak. A z  egyetem i 
dolgozók magwk lelkesen vá l
la lják  a reájuk háram ló fe l
adatokat. Csak leérik az annyi
ra szükséges tám ogatást.

Sabathiel József 
egyetemi tanár:

Az MSZMP Központi Bi
zottsága által megjelölt kong
resszusi irányelvek röviden, 
tömören, de az összes alapve
tő kérdésekre kiterjedve meg
szabják közeljövőnk fejlődé
sének irányát és eszközeit. Az 
irányelvek világosak, logiku
sak, és reálisak. Helyességük 
legjobb bizonyítéka a szocia
lizmus építéseinek útján előt
tünk haladó Szovjetunió leg
újabb tudományos sikerei és 
a külpolitikai helyzet kedvező 
alakulása. Ilyen körülmények 
között bizalommal nézhetünk 
az irányelvek végrehajtása 
nyomán létrejövő fejlődés, tu
dományos haladás, és életszín
vonal emelkedés elé, feltéve, 
hogy ezeknek nemcsak élve
zői, hanem munkás alkotói is 
akarunk lenni. Az irányelvek 
megvalósítása az összes dolgo
zók akaratától és munkájától, 
tehát a műegyetemi oktatók 
és hallgatók munkájától is 
függ.

Beszélgetés a „repülő gyárkéményről '
Repülő gyárkém ény. íg y  je llem ezte  valaki 

— nagyon találóan  — egyik  beszélgetésünk  
során a legújabb szo v je t rakétát.

N éhány nappal eze lő tt a M űszer tanszé
kem kis társaság jö tt össze m egbeszélni, 
ki hogyan képzeli el a rakétaproblém át 
finom m echanikai és m űszer szem pontból. 
A beszélgetést kérdés—fele le t form ájában  
közöljük.

A bban  valam ennyien  m egegyeztünk, hogy 
a szaklapok  — az am erikai lapokat is bele
értve  — elism erően n yila tkoztak  a példá t
lan te ljesítm ényrő l. Technikai dolgokról, 
m egoldásokról csak nagyon óvatosan, vagy  
egyáltalán  nem  beszélnek. R észletekbe- 
menően tehát b iztosat nem  tudunk, legfel
jebb  a z t tud juk  körvonalazni, hogy m ilyen  
óriási problém ákat ke lle tt megoldani a 
tervezőknek  és k ivite lezőkn ek  egyaránt, 
hogy ez az eredm ény m egszülethessen.

Milyen mérési problémák iéonek fel 
a  rakétával kapcsolatosan ?

A m érések egy része a rakéta  irányításá
va l kapcsolatos. M ásik része ped ig  a világ
űr m egism erését célozza. Indításkor a rakéta  
m űködése a la tt pontosan k e ll m érni a gyor
sulásokat. sebességeket és a  rakéta  helyze
té t, ezeket a z  in form ációkat közölni k e ll a 
Földdel. A kapo tt ada tokat szám ológépek  
azonnat fe ldolgozzák és az esetleges korrek
ciós je lék e t közlik  a rakétával. Ha meggon
doljuk, hogy a z első lépcső kiégési ideje  
m axim álisan  ke ttő  perc. akkor el tu d ju k  
képzelni, m ilyen  gyorsan kell m űködni m in
den  elem nek (a végreh a jtó  e lem ekn ek  is) a 
vezérlés során.

A gyorsan és igen pontosan m űködő  
autom atikus berendezések beaerjedésre igen  
hajlam osak. N em rében film en  lá ttam  egy 
ilyen  „begerjed t" am erikai rakétát, m ár kis 
magasságban elhajolt, a ztán  a z egyensúlyi 
(függőleges) h elyze ten  tú llendült, m indig  
nagyobb am plitúdóval lengve, végülis fe l
robbant.

Úgy hallottuk, hogy a holdrakétánál 
az utolsó fokozatot is irányították.

lehetséges-e ez és hogyan képzeljük el 
a megvalósítását?

V alószínűleg e z  igaz. Ugyanis, ha ± 2 
m fséc-m ái eltér a  kezdősebesség az e lő írt
tól, a  rakéta e lkerü li a Holdat. A z em líte tt 
hiba nagyon kicsi, tízezre lék  nagyságrendű. 
(G ondoljuk el, hogy precíziós laboratórium i

m űszereink 0,2 százalék pontosságnak.) A 
pontos ta lá la t ül. az e lő írt vá lva  követése  
az utolsó fokozat, irányítását igazolja. Hogy 
ez hogyan történ h ete tt ism ét csak e lk ép 
zelni tudjuk. Valószínű fö ldközelben  két 
egym ástól pontosan ism ert távolságra lévő  
rádiólokátor m éri a  pálya-adatokat, de 
távolabb, a Hold közelében, úgy gondolom.. 
ez nem lehetséges. A H ew iside rétegek vas
tagságának, elektrom os adatainak állandó  
változása  — áteresztőképesség, a rádióhul
lám ok törése, stb. — valószínű a m egenge
dettn él jóva l nagyobb hibát okoz. E lkép
zelhető azonban az. hogy a rakéta, a z óceá
non haladó hajóhoz hasonlóan a csillagok  
helyzetéből bem érte saját helyzetét, ezeket 
az adatokat több adóval f g y  időben közölte 
a földi irányítóállom ással és a  szám ítógép  
a z  esetleges korrekciókat hasonló m ódon a 
rakétával. Ez a z u tasítás aztán  m ár segéd- 
rakétákkal végrehajtható.

M űszerezés szempontjából, 
milyen problémákat kc’l 

egy ilyen berendezésnél megoldani ?
M indent a  m axim ális biztonsággal kell 

m egépíteni. A m űködésnek egészen üzem biz
tosnak kell lenni az igen nagy gyorsulási és 
rázkódást igén ybevéte lek  ellenére is. És 
van egy szem pont, talán ez a  leglényege
sebb: a z  összes m űszerek kom plex egésze 
együ ttesen  jól m űködjék.

Érdekes és talán ez is ide tartozik , hogy 
a rakéta belsejét különleges gáz tö lti ki. 
am elye t a világűrben va ló  repülés a la tt 
tervszerűen  keringetnek. A  rakéta  Nao 
fe lö li oldala ugyanis erősen felm elegszik, 
m íg a m ásik oldal lehűl. Ennek a kiegyen- 
lítetlenségnek nem  szabad zavarn i a m ű
szerek  m űködését.

Rengeteg izgalm as és szép  problém a van  
még, am ely  egy  ilyen  rakétáva l kapcsolat
ban szerepel, és nincs m essze a z  a z  idő. 
am ikor a Szovjetun ió  rakétatechnikájának  
bám ulatos eredm ényeit a m űszer- és tá v
közlési technika közvetlenü l is hasznosít
hatja.

V égezetü l m egköszönjük a M űszerm echa
n ikai tanszék fia ta l oktatóinak. Schnell 
László. Török József adjunktusoknak és 
Bánsági László tanársegédnek, hogy gondo
la ta ika t közölték  velünk, rem éljük a közel
jövő  fejlődése és a m eginduló tudom ányos 
közlések biztosan fognak válaszolni azokra  
a kérdésekre, am elyekre m i m egpróbáltuk  
a fe le le te t m egtalálni.

F. T.

TÁVIRAT
A Szovjetunió 

Nagykövetségének
Budapest

A szo v je t tudom ány leg
újabb óriási eredm ényéhez a  
B udapesti M űszaki Egyetem  
professzorai, oktató i, hallgatói 
és dolgozói a legm elegebb jó 
kívánságaikat fe je zik  ki.

V alam ennyien tisztában  va - Li Hua: Menekülök.
gyünk azzal, hogy az ok tóber  
4-én elin d íto tt harm adik m es
terséges ég itést — az autom a
tikus bolygóközi űrállom ás — 
m ilyen  hatalm as eredm énye
k e t fog  hozni a  tudom ány  
m inden  ágában, m ekkora m ér
tékben  em eli a  S zovjetun ió  
tek in té lyé t az egész v ilág  sze
m ében  és  m ennyire  erősíti 
m eg ism ét a Szovjetun ió  veze
tő  pozícióját. B üszkék va 
gyunk a  Szovjetun ió  tudósaira, 
konstruktőreire, technikusai
ra és munkásaira, k iknek  m un
kája létrehozta a z  ú j ég iteste t, 
büszkék vagyunk arra, hogy 
a szocialista  társadalom  te tte  
lehetővé ilyen  nagy eredm é
n yek  elérésé t és arra is, hogy  
a m i országunk is részt vesz a 
nagy békeakaratű  társadalom  
munlkájában és így, ha nem  is 
közvetlenü l, de m i is részt 
veszü n k  e nagy fejlődésben.

M eggyőződésünk, hogy a 
k ísérle t is gazdag tudom ányos 
eredm ényeket szolgá lta t és k í
vánjuk, hogy a későbbiekben  
m ég sok, tovább i kim agasló  
sikeres k ísérle teket hajtsanak  
végre.

Budapest, 1959. tíktóber 6.
A  B udapesti M űszaki Egye

tem  R ektori Tanács nevében:

DR. CSŰRÖS ZOLTÁN  
akadémikus rektor

I Villáminterjú
Dr. Hermann Wagnerrel 

I  a drezdai Közlekedéstudományi
1 Egyetem rektorhelyettesével
\

Elöljáróban: dr. Hermann 
 ̂Wagner azért já rt hazánkban, 
 ̂hogy a drezdai Közlekedéstu- 
 ̂dományi Egyetem, valamint a 
 ̂Budapesti Építőipari és Köz- 
 ̂lekedési Műszaki Egyetem kö- 
 ̂zött létrejött barátsági és 
 ̂együttműködési megállapodás 
 ̂elsőévi munkatervét megbe- 
 ̂széljék és kidolgozzák. Ami- 
 ̂kor felkerestük őt, éppen má- 
 ̂sodik Magyarországon tartan- 
 ̂dó előadására készült.
 ̂ — Mi a  véleménye a barát-
 ̂sági és együttműködési egyez- 
 ̂ményről?
 ̂ — Nézetem szerint mindkét
 ̂egyetem részére nagy segitsé- 
 ̂get jelent a megállapodás. Ez 
 ̂nyilvánvaló. Már ezalatt a rö- 
 ̂vid idő alatt is sok hasznos 
 ̂tapasztalat adódott. Jelentős 
 ̂ez az egyezmény már csak 
 ̂azért is, mert túl a kölcsönös 

|  diákcsere-akción, alkalom nyí- 
í lik a két egyetem tudományos 
 ̂módszereinek kicserélésére is. 
 ̂ — Ügy hallottuk, előadást
 ̂is tart.

2 — Igen. Ez is része a meg- 
5 állapodásnak. Amikor Kádas 
£ elvtárst — az önök dékánja — 
£ nálunk járt, szintén tartott 
g egyetemünkön két előadást.

Itt-tartózkodásom alatt „szak
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képzés a német vasutaknál” és 
„á munkatermelékenység nö
velése a német vasutaknál” 
címen tartottam előadást.

— És ki volt a hallgatóság?
— Ügy tudom, az oktatók 

egy része és a negyed, illetve 
ötödéves hallgatók.

— Hogy tetszik Magyaror
szág?

— Nem először járok itt, 
szeretem az önök hazáját, a 
tájakat, az embereket és sze
retem a fiatalságot — magam 
is öt gyermek édesapja va
gyok. Jártam  már sokfelé Ma
gyarországon, a Balatont is 
ismerem. Mielőtt elutazom, 
vízibusz-kirándulást teszünk 
közös folyónkon, a Dunán; 
Szeretném, ha minél többen 
ismernék meg a magyar egye
temisták közül a mi városun
kat, Drezdát. Remélem, talál
kozunk még.

— Auf Wiedersehn!
— Viszontlátásra.
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